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12. 11. 2023 – Potomstvo Boží 

 

1. čtení: Mt 19, 1-15 
 
Píseň: NEZ336 – Uhni se stranou, ztratíš jen chvíli 
   
Základ kázání: Mal 2, 13-17  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

k dnešnímu tématu se může snadno zdát, že není, co dodat. 
Buď prostě přece „do manželství, partnerství a tak rozvodů nic 
není ani církvi, ani Bohu.“ Anebo se přece k rozvodu a rozluce 
jasně vyjadřuje Malachiáš i Ježíš: Rozvod a rozluka jsou prostě 
v církvi zakázány a basta!  

Jenže co tedy ten Mojžíš? Proč tedy Mojžíš dovolil rozlukový 
lístek – ale Malachiáš i Ježíš ho odmítají? 

Protože s rozvodem a rozlukou to holt není tak snadné, jak se 
může zdát. Jak by si možná mnozí církevníci i pohané přáli. Dokud 
se tedy jedná o rozvod nebo rozluku ostatních. Když jde o osobní 
záležitosti ostatních, tak máme jasno vždycky všichni! 

Ačkoli ani Bible v rozluce jasno očividně nemá. I Ježíš přece 
v Matoušově podání řekne, že v případě nevěry je rozluka 
v pořádku. A pokud by vůbec byl nějaký problém, pak nevězí 
v rozluce samé, ale v případném dalším manželství. Jak vnímá 
situaci i současná Římskokatolická církev. 

Tak je zřejmě nutné ponořit se hlouběji do tématu rozvodu a 
rozluky. Koneckonců jde o nejzásadnější a nejzákladnější vztah 
v lidské společnosti – a tak jen zlý a hříšný hlupák by mohl 
prosazovat plošné a jednoduché řešení a pojetí. Protože ani Bible 
ani Ježíš to nedělají. 

Nejprve musíme pochopit, že Malachiáš neřeší rozvod. Je 
směšné, že Ježíšovi si takové slovo vsunout do úst ekumenický 
„překlad“ nedovolí. Ale Malachiášovi, staršímu o čtyři sta, pět set 
let klidně. 
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Ježíš mluví o rozluce, rozlukovém lístku. A stejně tak i 
Malachiáš mluví doslova o „propuštění“ nebo „odeslání.“ Prostě 
také o „rozluce.“ Tento důležitý starozákonní termín pak nemá 
s naším současným pojetím rozvodu společného skoro nic. 

Nejprve proto, že o rozvod může požádat muž i žena. Ale 
propustit směl a mohl pouze muž ženu. Pouze manžel manželku. 
Manželka měla prostě smůlu. (Dt 24, 1-4) 

DíkyBohu za to, protože to nám výrazně ulehčuje situaci při 
výkladu svatých Písem. Jen opět jinak, než se zdá: Protože právě 
proti této podobě „rozvodu“ a rozluky Malachiáš i Ježíš tak silně a 
drsně bojují! Ježíš i Malachiáš zapovídají takovou praxi! 

Protože si ji mohl vybrat jen muž. A žena měla smůlu. A tak 
v žádném případě nemůže jít o zápověď rozluky nebo rozvodu 
v případech např. domácího násilí, týrání, zneužívání. Které je 
činěno z 90% muži vůči ženám. Ale stejný princip platí i pro těch 
zbylých cca 10%, kdy tyranem a násilníkem v domácnosti je žena. 
Obvykle spíš duševně a vztahově a slovně než fyzicky. 

Proto Malachiáš zvěstuje, že Hospodin takovou rozluku přímo 

nenávidí. Proto ji považuje za tak strašný hřích. Protože je 
nástrojem útlaku. Je využitím pozice moci k vlastnímu obohacení. 
Nebo alespoň ke zbavení se někoho na-mně-závislém ve 
vlastním životě. Nejde o snahu chránit, zachránit, pomoct bližním! 
Proto i Ježíš říká: To vše je jen pro tvrdost našich srdcí! 

Když se totiž muž prostě už ve čtyřiceti, padesáti, šedesáti 
letech o svou manželku starat nechtěl, prostě ji dal rozlukový 
lístek a hotovo. Nakonec ženy jsou výrazně méně fyzicky odolné. A 
měly za sebou čtyři, pět, šest i víc porodů a desetiletí práce. Tak 
proč se o ně starat – co z toho muž měl? A proto Malachiáš drsně 
hovoří o takovém jednání vůči manželce jako o věrolomnosti, 
doslova o „nevěře.“ 

A stejné známe i dnes: Proč si nenajít nějakou jinou, mladší? 
Nějakou neutahanou životem? Proč se obtěžovat s „ženou svého 
mládí?“ Já, muž, mám přece ve čtyřiceti, i v padesáti pořád docela 
na výběr! Tak proč být věrný? 
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A tak Bible ani Ježíš ani Malachiáš nezakazují rozvod. Ne snad 
kvůli slovíčkaření, ale kvůli podstatě věci. Tím méně pak zakazují 
rozvod v případě, že muž ženu doma mlátí. Znásilňuje. Třeba i 
prodává její intimitu. 

Tedy v případech, kdy muž nemá důvod se rozvádět ani dávat 
rozlukový lístek – naopak muž využívá situace i církevní tradice, 
že žena se rozvést nemůže a že „věřící se nerozvádějí,“ aby dál 
mohl týrat, ubližovat, prodávat. 

A tak nemohou Hospodinova svatá Písma zakazovat rozluku, 
v nichž jde o ochranu až záchranu týraného, zneužívaného člověka 
– ženy i muže. Tím spíš, když ženě při rozluce nenáležela žádná 

finanční kompenzace ani podpora. O to nevyrovnanější byla pozice 
starověkého muže vůči vlastní manželce. 

Takže se smíme rozvádět? Smí se rozvádět faráři? Nebo pro 
faráře a farářky platí stejná pravidla jako farníky? 

Ano, pro faráře a farníky platí stejná pravidla. Jakkoli i 
v tomto je praxe i ČCE výrazně odlišná. Když se rozvede farář, měl 
by přece přinejmenším změnit sbor. Ačkoli ve všech sborech je 
řada rozvedených lidí. 

A i Ježíš nám prozradí, že přeci jen musí být minimálně 
nějaké výjimky. Kdo přece má morální kredit na to, aby bližním 
říkal: Sice tě léta podvádí a my to všichni víme – ale ty s ní(m) 
prostě zůstaneš! I když i to je v církvi běžné i na nejvyšších 
místech. 

Ačkoli nikdo nemá morální kredit, aby nutil druhé žít 
uprostřed nevěry. A ten jediný, kdo tento morální kredit má – Ježíš 
Kristus – k tomu nenutí! Také proto, abychom si dávali pozor na 
církevnickou morálku, která bývá tak často v hlubokém rozporu 
s Božím Synem Ježíšem Kristem. Přece ve sboru a církvi nemůžou 
být prostitutky, komunisti, zloději, vrazi, rozvedení faráři a další, 
ne? Ačkoli Ježíš právě s takovými opakovaně trávil čas… 

A pojďme hlouběji k podstatě věci: Cizoložství, nevěra, 
smilstvo je zradou důvěry. Je zradou lásky, úcty a věrnosti – 
základních součástí všech manželských slibů. Protože každého 
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manželství. Co tedy v případech zrady ve zcela základních 
záležitostech? 

Platí stejné: Pokud muž partnerku prostě mlátí – nebo hůř –  
ať se s ním, pro BohaKrista, manželka rozvede. Nebo partnerka 
uteče. Místo abychom týraného člověka v takové situaci nutili 

zůstat v takovém „partnerství“ nebo dokonce v takové „svátosti 
manželství.“ Ještě s argumentem církevního zvyku. A stejně platí i 
pro týrané muže. 

Protože jinak podporujeme zlo, a hřích a lidský hnus a 
mlácení a znásilňování slabších. A tak bychom podporovali 
všechny ty lidské „lidi,“ kteří tak rádi žijí na úkor ostatních 
(Amálekovci!). Mimochodem i ve věznicích dostávají mlátiči 
manželek „pořádnej kotel“ od svých spoluvězňů. Horší už to mají 
jen pedofilové. Ale církev přece musí nutit k setrvání v manželství 
plného násilí fyzického i psychického, ne?! 

A znovu připomínám, že stejné platí pro muže. Muži jsou také 
oběťmi domácího násilí. Jen to nikoho nezajímá. A takřka všichni 
se mužům v takových situacích vysmívají slovy, „tak se trochu 
pochlap!“ Stejně jako ve starověku bylo nepředstavitelné, že by se 
žena mohla „rozvést“ s mužem, tak je dodnes „nepředstavitelné,“ 
že by mohla udělat ze života peklo žena mužovi. Tak absurdní je 
lidské „umění“ nejzákladnějšího mezilidského vztahu – „umění 
milovat.“ 

A tak shrňme pozitivně. Ježíš i Malachiáš říkají: Prosím vás, 
v ideálním případě se vůbec nerozvádějte. Nedávejte si rozlukové 
lístky – pokud se neděje něco opravdu hrozného. Protože jinak se 
na sebe brzy vykašlete při i banálních problémech. Jak to vidíme 
my dnes v 21. století. Poprvé v dějinách lidstva se nejčastějším 
důvodem rozvodů stal „vzájemný nesoulad.“ Místo nevěry. Prostě 
lidé spolu být nechtějí. A protože věříme iluzi, že spolu být 
nemusíme, tak přece nebudeme, ne? 

Nebudeme se přece obtěžovat sžívat se s někým jiným. To 
přece znamená se přizpůsobovat, hledat kompromisy, obětovat se. 
To znamená milovat někoho jiného alespoň tak moc, jako sám sebe. 



5 

Proč to vše, když si můžeme namlouvat, jak jsme všichni 
soběstační a samostatní a nezávislí? 

A tak dnes žijeme v době, kdy 70-80% žádostí o rozvod v USA 
podávají ženy. Jak se karta obrátila oproti době Malachiášově i 
Ježíšově! 

Ale podstata jejich slov zůstala: Prosím vás, nerozvádějte se. 
Jen proto, že jeho vyhodili z práce. Jen proto, že partner/-ka těžce 
onemocněl(-a) na těle nebo na duši. Jen proto, že už se vám nelíbí. 
Jen proto, že „už ho/ji nemilujete.“ Jen proto, že jste se zamilovali 
do někoho jiného. Jen proto, že už se vám nechce snažit – třeba i 
oprávněně. Ani „jen“ proto, že ten druhý se k vám chová, jako 
byste neexistovali. Protože jste mu prostě už jedno. 

To je asi nejzazší hranice, na kterou se lidsky lze dostat. 
Ačkoli Bůh jde dál. A proto si může „dovolit“ nároky, které má na 
každého člověka. Hospodin Bůh totiž zůstává věrným a milujícím 
partnerem i uprostřed dlouhodobé nevěry, zrady, zneužívání. 
Které trvají stovky a tisíce let. 

Ale po člověku Bůh stejné nevyžaduje. Proto i Malachiáš 
dodává: Střežte svého ducha! Nejednejte věrolomně – dosl. a 
přesněji: Nejednejte nevěrně. 

Protože o to jde: Prosím vás, nebuďte nevěrní. Nebuďte 
zrádci. Ani muži ani ženy ani děti. Nezrazujte své sliby ani věrnost 
ani lásku. Protože když budeme nevěrní a věrolomní v tom 
nejzákladnějším vztahu lidské společnosti, budeme i ve všech 
ostatních. 

Což „nechápali“ ani Ježíšovi učedníci. A vyslovili ono: „Tak to 
je lepší se neženit.“ No, to by dneska koukali, jak nám to neženění 
se ve „vyspělých“ civilizacích západního světa „funguje,“ když 
přesně tak žijeme: Že je lepší nebýt vůbec s nikým – natož v 
manželství. A samozřejmě je také lepší nemít děti. 

Jak i to zmiňuje už Ježíš. Už Malachiáš. Když se totiž 
nebudeme milovat a chovat věrně, nebudeme mít děti. A když 
nebudeme mít děti. Vyhyneme. Nebo pro některé hůř: Nebude na 
důchody. 
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Proto i Ježíš hned po rozpravě na téma manželské rozluky 
přijímá děti. Které jeho učedníci od Ježíše odháněli. Jak totiž mají 
děti milovat a být věrné, když rodiče jsou nevěrní, nemilující, 
neplnící slovo už vůči sobě navzájem? 

A jak se pak budou chovat takové děti v dospělosti? A jak děti 
jejich dětí? A jak to bude takto postupně vypadat třeba dva tisíce 
lete po Ježíšově době – tedy dnes? 

Protože bez lásky a věrnosti Boží nemůžeme žít. Protože bez 
lásky a věrnosti rodičů můžeme horko-těžko přežívat. Protože bez 
partnerské lásky a věrnosti sice žít můžeme, ale jako záplava 
sebestředných sobců, kterým jsou vlastně všechno a všichni jedno 
– pokud není „po našem.“ 

S výjimkou těch, kteří láskyplně slouží království nebeskému 
– a tak bližním. O což má jít v partnerství v první řadě. Protože to 
je láska: Prokazování nezaslouženého a nejvyššího možného dobra 
někomu jinému. Jako rodiče dětem. Jako Bůh otec všem svým 
dětem. Jako nevěrolomná manželka svému manželovi. Jako 
nevěrolomný partner své partnerce. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ759 – Radujme se vždy společně; 1.-8. sloka 


